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                                               Zápis z Rady obce č. 37/08/16 ( 24 .8.2016 ) 

                                                          J. Hahner, E. Buchová 

Doklady a informace na vědomí 
1. Informace:  Obec Strašice obdržela dopis z Úřadu pro zastupování státu ve věcech majetkových ohledně 

ukončení nájemního vztahu ohledně pozemku p.č. 744, kde stávala budova Koupáku. Vzhledem k demolici 
objektu bude pozemek převeden na Státní pozemkový úřad ČR. Po převedení pozemku na tuto instituci 
bude požádáno o převedení tohoto pozemku (nyní p.č. 2163) na Obec Strašice. 

2. Informace:  Obec Strašice obdržela dopis od Krajského úřadu Plzeňského kraje ohledně výběrového řízení na 
zřízení ordinace zubního lékaře. Dle sdělení KÚ PK se k výběrovému řízení nikdo nepřihlásil a proto 
nebude ani probíhat. Obec Strašice bude tuto situaci i nadále řešit. 

Projednáno 
Smlouva o bezúplatném převodu majetku – HZS PK 
RO projednala Smlouvu o bezúplatném převodu majetku od Hasičského záchranného sboru Plzeňského kraje. 
Předmětem převodu je 12 ks výstroje (kabáty, kalhoty, přilby, svítilny, atd.). 
RO Smlouvu o bezúplatném převodu majetku č. CES-164/2016 schválila.  

Žádost o pronájem budovy třetí osobě – Domov pod Brdy o.s. 
RO projednala žádost ohledně pronájmu objektu budoucího domova pro seniory v budově č.p. 605 třetí osobě 
paní V. Krištofové, IČO: 01646036. Jednání o budoucí podobě provozu proběhlo mezi zástupci obce, zástupci 
Domova pod Brdy o.s. a zájemci o provozování tohoto zařízení. Cílem projektu je naplnit to, co bylo hlavním 
posláním tohoto domova, a to ubytování seniorů s tím, že bude možné nabídnout i další doplňkové služby, 
počítáno je i se zajištěním lékařské péče pro potřeby ubytovaných. Kolaudace budovy proběhne dle sdělení 
investora pravděpodobně v září tohoto roku. 
RO podnájem budovy č.p. 605 paní V. Krištofové, IČO: 01646036, za účelem provozování domova pro seniory 
s poskytováním odpovídajících služeb schválila.  

Žádost o pronájem prostor – T. Gold 
RO projednala žádost o pronájem prostor v bývalých kasárnách za účelem zřízení hudební zkušebny. 
RO žádost o pronájem prostor č.j. 1210/16 vzala na vědomí. RO záměr pronájmu místností v budově na 
pozemku st.p.č. 568/59 schválila. 

Žádost o převedení nájmu bytu – M. Kocová 
RO projednala žádost o převedení nájmu bytu v č.p. 449 ze zemřelého pana M. Dudka na paní M. Kocovou, 
kteří spolu žili ve společné domácnosti. 
RO převedení nájmu dle žádosti č.j. 1216/16 schválila. 

Vyhodnocení zaslaných nabídek – Oprava MK Škvárovna 
RO projednala protokol o vyhodnocení zaslaných nabídek ohledně opravy povrchu místní komunikace na 
Škvárovně k panu Macháčkovi. Komisi pro veřejné zakázky byly předloženy tři nabídky, kdy nabídku s nejnižší 
cenou 450 tis. Kč bez DPH předložila společnost SWIETELSKY stavební s.r.o. 
RO realizaci zakázky „Oprava MK – Škvárovna“ společností SWIETELSKY stavební s.r.o. (IČ 48035599) dle 
předložené nabídky schválila. 
 
Vyhodnocení zaslaných nabídek – Veřejné osvětlení v okolí radnice 
RO projednala protokol o vyhodnocení předložených nabídek ohledně realizace veřejného osvětlení v okolí 
radnice (nejen na parkovišti u OÚ). Komisi pro veřejné zakázky byly předloženy tři nabídky, kdy nabídku 
s nejnižší cenou 255 tis. Kč bez DPH předložila společnost HRM GROUP spol. s r.o. 
RO realizaci zakázky „Veřejné osvětlení v okolí radnice“ společností HRM GROUP spol. s r.o. (IČ 27594718) 
dle předložené nabídky schválila. 

Žádost o prominutí pokuty – T. Lavička 
RO projednala žádost o prominutí pokuty za pozdní úhradu poplatku za svoz odpadu. Poplatek zapomněl žadatel 
uhradit v řádném termínu, byl uhrazen 13. července. Žadatel nemá vůči obci žádné další pohledávky, nemovitost 
využívá jako rekreační objekt, tudíž ani produkce odpadu není příliš vysoká. 
RO konstatuje, že penále nelze dle platné vyhlášky v tomto případě prominout. 
RO žádost o prominutí pokuty č.j. 1202/16 neschválila. 



Rozbor hospodaření ZŠ Strašice 
RO projednala rozbor hospodaření ZŠ Strašice k 30.6.2016. ZŠ Strašice obdržela od zřizovatele 1,8 mil. Kč, což 
je 50 % plánovaných příjmů.  
RO Rozbor hospodaření ZŠ Strašice k 30.6.2016 schválila. 

Žádost o odpis pohledávek 
RO projednala žádost Finančního odboru OÚ Strašice o odpis pohledávek v celkové výši 9.762,10 Kč. Jedná se 
především o nevymahatelné poplatky za svoz odpadu a psy v letech 2009-2015. 
RO odpis pohledávek dle žádosti č.j. 1103/16 schválila. 

Změna financování sociálního fondu 
RO projednala návrh Finančního odboru OÚ Strašice ohledně změny financování sociálního fondu obce, které se 
neměnilo od roku 1992. FO navrhuje zvýšit odvod z 2 % na 3 %, a to z důvodu většího čerpání příspěvků na 
rekreaci, navýšení cen vstupného na kulturní akce, atd. Díky tomuto navýšení bude dostatek prostředků na 
případné jednorázové půjčky zaměstnancům, sociální výpomoci v tíživé finanční situaci, vitamínové prostředky 
a dary jubilantům. V souvislosti s tím bude navýšena nominální hodnota stravenek na 80 Kč, zaměstnanec bude i 
nadále hradit 10 Kč z této hodnoty. 
RO zvýšení odvodu do sociálního fondu na 3 % schválila. 

Rozpočtové opatření obce Strašice č. 7-2016 
RO projednala Rozpočtové opatření obce Strašice č. 7-2016. Předmětem rozpočtového opatření je především 
navýšení výdajů na opravu komunikací, chodníků, rozšíření veřejného osvětlení, oprava kanalizačních šachet. 
Dále bude zadáno zpracování projektové dokumentace na připojení stavební zóny ve Dvoře na vodovod, 
kanalizaci a plyn, zpracování projektové dokumentace k nasvícení kostela, pasport komunikací, atd. Dále 
dochází k přesunu financí mezi položkami v rámci jednotlivých paragrafů. 
RO Rozpočtové opatření obce Strašice č. 7-201 schválila. RO zadání projektové dokumentace k realizaci 
veřejného osvětlení ke kostelu schválila. RO zadání pasportu místních komunikací v souvislosti s digitalizací 
katastrálního území obce schválila. RO rekonstrukci chodníku ve Dvoře u autobusové zastávky a realizaci 
chodníku od zastávky u OÚ k sídlišti za radnic schválila.  

Rozbor hospodaření – Služby obce Strašice 
RO projednala Rozbor hospodaření společnosti Služby obce Strašice s.r.o. k 30.6.2016. V tomto období byl 
vytvořen zisk 1,668 mil. Kč, který je ovlivněn roční fakturací za stočné a dále vyúčtovanou spotřebou plynu za 
měsíc červen ve výši 214 tis. Kč. Tržby činily 7,601 mil. Kč, náklady dosáhly výše 5,933 mil. Kč. Čistírna 
odpadních vod vykázala zisk 188 tis. Kč, skládka komunálního odpadu vykázala zisk ve výši 362 tis. Kč a 
tepelné hospodářství vykázalo zisk 1,234 mil. Kč (není zaúčtována spotřeba plynu za měsíc červen). 
RO Rozbor hospodaření společnosti Služby obce Strašice s.r.o. k 30.6.2016 schválila. 

Žádost o pronájem nebytových prostor – M. Müller 
RO projednala žádost o pronájem nebytových prostor v areálu bývalých kasáren za účelem zřízení skladu. 
Žadatel projevil zájem o pronájem prostor v bývalé ošetřovně, případně v budově e.č. 16, kde se nyní nacházejí 
zkušebny hudebních skupin. 
RO žádost č.j. 1256/16 vzala na vědomí. RO záměr pronájmu místnosti v budově e.č. 16 na st.p.č. 568/59 
schválila.  

                                            Zápis z Rady obce č. 38/09/16 ( 7.9.2016 ) 

                                                      J. Hahner, E. Buchová     

Doklady a informace na vědomí 
Informace: Dne 26.8. byla provedena kontrola společnosti ELEKTROWIN a.s. na Sběrném dvoře Strašice, kde 
bylo kontrolováno nakládání s elektroodpadem. Během kontroly nebyly zjištěny nedostatky. 

Projednáno 
Žádost o odkoupení pozemku – B. Nodžáková 
RO projednala žádost o odkoupení části pozemku p.č. 1902/7 za účelem stání vozidla vedle stávající garáže. 
RO žádost č.j. 1295/16 vzala na vědomí. 



Žádost o pronájem nebytových prostor – J. Klieštik 
RO projednala žádost o pronájem nebytových prostor v domě č.p. 644, kde bylo dříve fitcentrum za účelem 
zřízení veřejné čajovny (nabídka teplých a studených nápojů, prodej cukrářských výrobků, možnost kouření 
vodní dýmky). V prostorách čajovny by byly rovněž pořádány různé přednášky (zdravý životní styl, bylinkářství, 
atd.) a cvičení tchaj-ti a jógy. 
RO žádost č.j. 1304/16 o pronájem nebytových prostor v budově č.p. 644 za účelem zřízení čajovny schválila. 

Čerpání rozpočtu - MŠ Strašice 
RO projednala čerpání rozpočtu MŠ Strašice k 30.6.2016. Od zřizovatele bylo k 30.6. poskytnuto 700 tis. Kč, 
což je 54 % předpokládaných příjmů. 
RO čerpání rozpočtu MŠ Strašice k 30.6.2016 vzala na vědomí. 

Rozpočtové opatření obce Strašice č. 8-2016 
RO projednala Rozpočtové opatření obce Strašice č. 8-2016. Došlo k úpravám v příjmové i výdajové části 
rozpočtu. Byly upraveny daňové příjmy, příjmy za vymáhání dlužných částek, navýšení příjmů z prodeje 
produktů související s turistickým ruchem, atd. 
RO Rozpočtové opatření obce Strašice č. 8-2016 schválila. 

Protokol o kontrole výkonu samostatné působnosti – MV ČR 
RO projednala protokol o kontrole výkonu samostatné působnosti provedené u obce Strašice. Tato kontrola 
proběhla v obci Strašice dne 23. května 2016 a předmětem kontroly bylo dodržování zákona o obcích, o 
svobodném přístupu k informacím a správního řádu. Z kontroly vyplynuly jisté nedostatky, které je nutné v dané 
lhůtě odstranit (nedostatečné zveřejnění záměru pronájmu, chybějící zveřejnění již poskytnutých informací, 
skladba zveřejnění povinných informací). Protokol bude předložen na vědomí ZO. 
RO Protokol o kontrole výkonu samostatné působnosti č.j. MV-69280-5/ODK-2016 vzala na vědomí. 

Program jednání ZO 
RO projednala návrh programu jednání ZO dne 21.9.2016. RO navrhla, aby se jednání ZO řídilo následujícím 
programem: 

1. Zahájení 
2. Schválení programu jednání 
3. Schválení orgánů jednání 
4. Náměty a podněty občanů 
5. Prodej, nákup a směna majetku obce 

a) prodej části pozemku p.č. 2105/8 a pozemku st.p.č. 568/28 – Ing. Tyc 
b) prodej části pozemku p.č. 2105/8 – M. Veselý 
c) odkup pozemků p.č. 1885/20 a p.č. 1878/9 – L. Hacmac, H. Poláková 
d) odkup pozemku p.č. 1079/6 – B. Hájková, I. Hájková, A. Pobudová, B. Štorková 
e) záměr prodeje pozemku st.p.č. 804 – M. Šefl 
f) záměr prodeje a směny pozemku p.č. 2015 – F. Sazima, M. Šoltys 
g) záměr prodeje pozemku st.p.č. 745 – ČEZ Distribuce, a.s. 
h) záměr prodeje části pozemku p.č. 1907/2 – B. Nodžáková 
i) záměr prodeje a směny pozemků p.č. 1847/274, 1847/275, 1847/276, 1847/277, 1847/279 a 

1847/280 
6. Rozbor hospodaření obce Strašice k 30.6.2016 
7. Rozpočtové opatření obce Strašice č. 6-2016, č. 7-2016 a č. 8-2016 
8. Splátkový kalendář 
9. Zpráva Finančního výboru 
10. Zpráva o činnosti Obecní policie Strašice 
11. Protokol o kontrole výkonu samostatné působnosti provedené u obce Strašice – Ministerstvo vnitra ČR 
12. Kontrola usnesení 
13. Interpelace zastupitelů 
14. Návrh usnesení 
15. Závěr 

RO návrh programu jednání ZO dne 21.9.2016 schválila. 
 

            Uzávěrka časopisu Barňák je 25. dne v měsíci. Prosíme o dodržování termínů !!! 



Ohlédnutí v polovině volebního období 

  Uplynuly již dva roky od komunálních voleb a proto mi dovolte malou rekapitulaci. Zastupitelstvo 
obce se sešlo v novém volebním období již jedenáctkrát a muselo řešit řadu náročných úkolů. Kromě 
důležitého každoročního schvalování rozpočtu jsme se museli vypořádat například se zrušením 
vojenského újezdu a rozšířením našeho katastrálního území až po oblast Padrtě. Rada obce, která 
zasedá každé dva týdny a je výkonným 
orgánem obce,  pracovala ve složení: 
starosta, místostarostka Eva Buchová a 
členové rady Josef Kotnauer, Mgr.  Kantor 
a Mgr. Straka. Hlavním úkolem rady byla 
stabilizace obecních financí a postupné 
zlepšování  vzhledu obce, včetně 
harmonizace občanského soužití a zlepšení 
podmínek pro naše občany. Vzhledem 
k tomu, že obec hospodařila v prvním 
pololetí s šestimilionovým přebytkem, 
můžeme konstatovat, že po období, kdy 
jsme se vypořádávali s následky složité 
dotace na vodovod a kanalizaci, se konečně můžeme naplno věnovat rozvoji obce. Je jistě na místě, 
abych svým kolegům z rady obce poděkoval z výbornou práci a věřím, že do konce volebního období 
se ještě projeví naše další  záměry na zlepšení  života v obci. Chtěl bych také vyzdvihnout práci 
výborů a komisí. Po celé dva roky byly tyto orgány zastupitelstva a rady velmi aktivní. Zastupitelstvo 
obce má zřízené dva výbory. Finanční výbor pracoval pod vedením Ing. Mezka a předsedou  
Kontrolního  výboru byl František Kubů. Rada obce zřídila sedm komisí, které vedli jejich 
předsedové: Mgr. Paulová (Životní prostředí), Jana Halamová (Pro občanské záležitosti), Josef Štych 
(Veřejné zakázky), Ing. Sovadinová (Rozvoj obce), Jana Praumová (Bytová komise), Mgr. Hrazdilová 
(Pro partnerské obce) a Mgr. Makaj 
(Kultura, sport a turismus). Všem členům 
komisí a výborů děkuji za odvedenou práci 
a přeji hodně pohody a radosti do další 
práce. V obci Strašice pracovala ještě 
komise se zvláštním statutem (Přestupková) 
pod vedením Dr. Špeliny . Také lidé 
pracující v této komisi mají mé poděkování 
. Když již hodnotím uplynulé dva roky,  
samozřejmě chci také poděkovat 
zaměstnancům obce za práci pro Strašice, 
mnohdy i na úkor svého volného času.                                                                          
Vážení čtenáři našeho obecního časopisu, 
čas plyne jako voda a my se pomalu připravujeme na závěr letošního roku. Připravujeme pro Vás řadu 
kulturních pořadů, na kterých se jistě ve velkém počtu setkáme a společně se naladíme do aktivní 
druhé poloviny tohoto volebního období. 

Přeji  Vám hodně zdraví do závěru roku 2016                                     Jiří Hahner   

                                                                                                               Starosta obce Strašice 

 



ZPRÁVA ZA M ĚSÍC SRPEN 2016 Z ÚZEMÍ STRAŠIC 

BEZPEČNOSTNÍ OPATŘENÍ  
Na teritoriu Rokycanska proběhlo v době od 22:00 hodin dne 26.8.do 03:00 hodin následujícího dne 
bezpečnostní opatření zejména preventivního charakteru, kde z jednou priorit byla kontrola dodržování zákazu 
podávání alkoholických nápojů a omamných a psychotropních látek nezletilým a mladistvým osobám. Při této 
akci policisté zamířili celkem do pěti objektů na Rokycansku, kde zkontrolovali přes třicet osob a zjistili čtyři 
mladistvé osoby, u kterých bylo provedenými dechovými zkouškami potvrzeno požití alkoholu. Hodnoty 
výsledků se pohybovaly od 0,3 do 0,6 promile alkoholu v dechu. Policisté odhalili v souvislosti s podáváním 
alkoholu mladistvým dvě osoby, které se jednání měly dopustit. Jednoho vyřešili na místě v blokovém řízení        
a druhý bude oznámen ke správnímu řízení. Při akci byl zjištěn jeden správní delikt po linii ČOI, který bude 
řešen ve správním řízení.  

DOPRAVNÍ AKCE 
V předposledním srpnovém týdnu (v pondělí a ve čtvrtek) byla na území Rokycanska realizována 
celorepubliková dopravně bezpečnostní akce. Při této se 12 policistů pořádkové policie a 4 dopravní policisté 
zaměřili zejména na dodržování předepsaných rychlostních limitů jízdy. Při akci policisté zastavili a 
zkontrolovali padesát dva vozidel, přičemž u každého čtvrtého řidiče byl odhalen přestupek. Všechna protiprávní 
jednání policisté dle zákona vyřešili na místě uložením blokových pokut. Z celkového počtu zjištěných                
13 přestupků bylo 7 řidičů, kteří překročili povolenou rychlost.   

UPOZORNĚNÍ  

Policisté apelují na majitele či uživatele motorových vozidel, aby základním opatřením minimalizovali 
možnost vloupání do vozidla. Vždy postačí odstranit z pachatelova dohledu jakékoliv věci, které by se 
mohly stát jeho snadnou kořistí. I prázdná odložená taška na sedadle, může vzbudit zájem pachatele, 
jelikož neví co je jejím obsahem.  Oprava skleněné výplně u vozidla, kterou pachatel rozbil v úmyslu 
zmocnit se tašky, může být pak jedinou a zbytečnou způsobenou škodou.  

►Auto není trezor! 

Nenechávejte na sedadlech ani odkládacích plochách vozidla žádné věci, zejména kabelky, kufříky a jiná 
zavazadla, mobilní telefony, fotoaparáty, notebooky, videokamery, doklady od vozidla či jiné osobní doklady, 
peněženky či volně položené peníze. Vedle cenných věcí nenechávejte ve vozidle ani další věci, např. oblečení. I 
zdánlivě „bezcenná" věc může pachatele nalákat. 

 ►Ani zavazadlový prostor vozidla není vhodný pro úschovu cenných věcí 

Nikde, zejména před obchodem, restaurací či třeba budovou zaměstnání nedávejte okatě do kufru cenné věci. 
Pachatelé si často své oběti právě na takových místech vytipují a při vloupání do vozidla jdou tzv. najisto. Proto 
vezměte věci vždy sebou. 

► Před ochodem od vozidla  

Před odchodem od vozidla zkontrolujte uzavření všech oken, včetně střešního, motorového a zavazadlového 
prostoru a uzavření a uzamčení všech dveří vozidla. Aktivujte všechna zabezpečovací zařízení, kterými Vaše 
vozidlo chráníte! Vozidlo zabezpečte i tehdy, vzdalujete-li se od něj třeba jen, abyste vyložili nákup. 

►Další rady... 

Všímejte si  pohybu osob na parkovištích. Pokud uvidíte podezřelou osobu, která se pohybuje mezi 
zaparkovanými vozidly nebo se už dokonce do nějakého vozidla vloupává, volejte ihned  Policii České republiky 
na linku tísňového volání 158. Nikdy nevíte, kdy všímavost druhých zachrání vozidlo právě vám! 

Parkování v lese 

     Pokud je na místě dopravní značení, dopouští se řidič při vjezdu přestupku dle zákona o provozu na 
pozemních komunikacích. Pokud dopravní značení na místě není, přesto řidič porušuje zákaz vjezdu do 
lesa dle lesního zákona a jeho jednání může být ve správním řízení vyřešeno pokutou.   

     Policie ČR upozorňuje návštěvníky lesních prostorů (převážně houbaře), aby neparkovali svá vozidla 
na příjezdových komunikacích do lesních prostorů, zejména u závor, které pak zamezují vjezd nákladním 
automobilům do lesa a je  bráněno a zamezeno vjezdu a výjezdu správcům a zaměstnancům lesa.  

V zákoně  č. 361/2000 Sb. o provozu na pozemních komunikacích a změnách některých zákonů. (Zákon o 
silničním provozu) je zakotveno: 



§ 25 ZASTAVENÍ A STÁNÍ  

    1) Řidič smí zastavit a stát jen 

a) vpravo ve směru jízdy co nejblíže k okraji pozemní komunikace a na jednosměrné pozemní komunikaci 
vpravo i vlevo, 

b) v jedné řadě a rovnoběžné s okrajem pozemní komunikace; nedojde-li k ohrožení bezpečnosti a plynulosti 
silničního provozu, smí v obci řidič vozidla o celkové hmotnosti nepřevyšující 3 500 kg zastavit a stát kolmo, 
popřípadě šikmo k okraji pozemní komunikace nebo zastavit v druhé řadě. 

2)  Ve druhé řadě smí při výkonu taxislužby zastavit řidič taxislužby, je však povinnen dbát potřebné opatrnosti, 
aby neohrozil bezpečnost a plynulost provozu na pozemních komunikacích. 

3) Při stání musí zůstat volný alespoň jeden jízdní pruh široký nejméně 3 m pro každý směr jízdy; p ři 
zastavení musí zůstat volný alespoň jeden jízdní pruh široký nejméně 3 m pro oba směry jízdy.  

§ 27 

1) Řidič nesmí zastavit a stát 

n) před vjezdem na pozemní komunikaci z polní nebo lesní cesty nebo z místa ležícího mimo pozemní 
komunikaci  

     V případě, že se řidič dopustí výše popsaného jednání,  kde je naplněna skutková podstata přestupku, 
může mu být uložena na místě bloková pokuta.  

Zpracovala:  

nprap. Hana Kroftová 

18.9.2016 
---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

Zajímavosti ze Základní školy Karla Vokáče Strašice 
 
Zahájení školního roku a tělovýchovná 
vycházka 

     Ve čtvrtek dne 1. září přivítali třídní učitelé děti 
v nazdobených třídách a začal nový školní rok. 
Prvňáčci měli vstup do „velké školy“ velmi 
slavnostní, probíhal ve společenské místnosti  za 
přítomnosti vedení školy, třídních učitelek, pana 
starosty obce Jiřího Hahnera a rodičů. Srdečné 
přivítání všem zpestřilo krátké kulturní vystoupení 
dívek z deváté třídy, které nacvičily s paní 
učitelkou Pavlou Hrazdilovou. Závěrem prvňáčci 
obdrželi drobné upomínkové předměty. Přejeme 
jim, aby se jim ve škole líbilo a byli v ní úspěšní!         

     V pátek dne 2. září se vydali žáci obou stupňů se 
svými třídními učiteli na dopolední tělovýchovnou vycházku. Děti z prvního stupně cestou navštívily novou 
budovu Sboru dobrovolných hasičů v obci. Starší žáci podnikli v příjemném počasí delší pochod do okolí obce, 
spojený s dováděním v přírodě, hledáním hub či opékáním 
špekáčků. Všichni si cestou vyprávěli o tom, co 
zajímavého zažili o prázdninách a na co se těší v tomto 
školním roce.   

 Mgr. Marcela Paulová 

Návštěva hasičské zbrojnice 

     Začátkem měsíce září se všichni žáci prvního stupně 
vydali se svými třídními učiteli na tělovýchovnou 
vycházku do okolí obce. První zastávkou byla návštěva 
nové hasičské zbrojnice v obci, kde sídlí Sbor 
dobrovolných hasičů Strašice. Žáci si prohlédli moderní 



vybavení včetně dopravní techniky a pan Milan Tejček jim poté zodpověděl všechny zvídavé otázky. Dětem se 
prostory i vybavení zbrojnice velmi líbily. Zbytek dopoledne pak žáci strávili za příjemného a teplého počasí 
uprostřed přírody.                                                                                                                 Mgr. Zuzana Andrlíková 

Projekt “Jsem chodec” 

     V pátek dne 9. září navštívil první a 
druhé ročníky naší školy velitel Obecní 
policie Strašice pan Ing. Luboš Frajt, aby 
poučil děti o bezpečném chování chodců 
v silničním provozu. Žáci s ním nejprve 
absolvovali teoretickou část dopravní 
výchovy, která se týkala reflexního 
vybavení chodců, poté následovala část 
praktická, která probíhala přímo v terénu.     
Žáci si před školou procvičovali bezpečné 
přecházení silnice a na závěr navštívili 
areál OPS, kde zhlédli ukázku policejního 
vozidla v akci včetně užití sirény. Tento 
názorný a zábavný způsob výuky se dětem 
velmi líbil.                          Mgr. Zuzana 
Andrlíková 

Hokejbal 

V pondělí dne 19. září se v Plzni uskutečnilo krajské semifinále žáků v hokejbalu. Turnaje se mělo zúčastnit 7 
týmů, ale po odstoupení ZŠ T.G.M. Rokycany zůstalo jen 6 družstev. Hrálo se stylem “každý s každým” s tím, 
že do finále postoupí první 4 družstva. Zápasy se hrály ve 3 lidech na položené branky a jedno utkání trvalo 10 
minut.  

Týmy:  
Koblížci Strašice (vítěz skupiny C) 
Hlávkovci Přeštice (vítěz skupiny E) 
Vinickej sběr Plzeň (vítěz skupiny D) 
Nová škola Domažlice (2. tým skupiny 
A) 
Pumy Stříbro (2. tým skupiny B) 
4. ZŠ Plzeň (3. tým skupiny D) 
 

Zápasy: 
Strašice – Domažlice 4:1 
Strašice – Stříbro 4:5 (gól v posledních 
sekundách nás připravil o prvenství 
v turnaji) 
Strašice – Přeštice 9:3 
Strašice – Vinice 10:0 
Strašice – 4. ZŠ 7:3 
                                                                    

Zleva: T. Kunc, J. Peterek, A. Kupec, Š. Košťál, L. Planeta, J. Dezort 

Po suverénních vítězstvích a jedné smolné prohře jsme obsadili celkové krásné druhé místo s 12 body a skóre 
34:12 (1. skončilo Stříbro, které mělo o bod víc). 

      Bez problémů jsme si tak zajistili postup do finálového turnaje, který se koná dne 19. 10. opět 
v hokejbalové hale v Plzni. Děkujeme všem žákům za vzornou reprezentaci školy a držíme palce v říjnu! 

Sestava žáků 7. a 8. třídy: Tomáš Kunc, Jan Peterek, Lukáš Planeta, Alex Kupec, Jan Dezort, Štěpán 
Košťál 

                                                                                                                                                 Mgr. Tomáš Koudelka 



Atletický čtyřboj 

     Chladné, téměř podzimní ráno, přivítalo atlety ve středu 21.9. v Rokycanech na atletickém stadionu při první 
sportovní soutěži letošního roku – atletickém čtyřboji. Naše škola měla své zástupce ve všech čtyřech 
kategoriích. Pět nejvšestrannějších atletů v každé kategorii bojovalo ve sprintu, skoku do dálky nebo do výšky, 
hodu kriketovým míčkem či vrhu koulí a nakonec ve vytrvalostním běhu. 

      Nejlepších výsledků dosáhlo družstvo starších žáků, kterému patřil stříbrný post na stupních vítězů. 
Kluci si vedli výborně především v běžeckých disciplínách, nejlepšího času ze všech závodníků dosáhl Honza 
Planeta v běhu na 1000 m, měl hodnotu 2,59 min. V těsném závěsu doběhl Tomáš Kunc a za ním Lukáš 
Planeta. Kluci bodovali i ve skocích a kromě druhého místa, které získali jako družstvo, přidal Honza Planeta 
bronz v pořadí jednotlivců, což je v konkurenci 55 závodníků v jeho kategorii velmi dobrým výsledkem.       
Ostatní naše družstva se za svá umístění také nemusí stydět. Mladší dívky i starší dívky skončily páté a mladší 
hoši obsadili příčku sedmou. Děkujeme klukům i holkám za reprezentaci a přejeme další pěkná umístění 
v dalších soutěžích. 

Reprezentovali nás: 

Starší žáci: Honza Planeta, Tomáš Kunc, Lukáš Planeta, Petr Šalena a Jirka Mráček 
Mladší žáci: Michal Šiman, Štěpán Košťál, Pavel Harčarik, Pavel Stupka a Aleš Šťastný           
Starší dívky: Zuzka Krajdlová, Zuzka Lexová, Tereza Sklenářová, Veronika Mocová a Adriana Belušková 
Mladší dívky: Kačka Valečková, Kačka Urxová, Kačka Horčicová, Kačka Judlová a Mirka Sazimová                

                                                                                           Mgr. Pavla Hrazdilová 
 

Od slziček k úsměvům 

V tomto školním roce 
mateřská škola otevřela 
tři třídy. Rušno tam však 
bylo již o prázdninách. 
Třída Koťata dostala 
nový koberec, stěny dvou 
ložnic a tělocvičny září 
novou výmalbou, stejně 
jako šatny personálu. 
Nové je i osvětlení ve 
třídách Koťat a Sluníček. 
Ještě vše uklidit, umýt, 
nazdobit a můžeme začít. 
Ty nejmenší jsme 
přivítali ve třídě Berušek. 
Společně s paní 
ředitelkou Janou 
Mrázkovou a paní 
učitelkou Kateřinou Sazimovou se děti seznamují s mateřskou školou a novými kamarády. Starší děti 
si ve třídě Koťat ujednaly první pravidla chování v mateřské škole s paní učitelkou Ivanou 
Janouškovou a BcA. Lenkou Zetkovou. Předškoláci se sešli ve třídě Sluníček. Pro většinu dětí je to 
poslední třída mateřské školy. Školním rokem je provede paní učitelka Jana Kuncová, Alena Krausová 
a asistentka pedagoga Jitka Frýaufová. Začátkem školního roku se občas objeví slzičky. Každý začátek 
je těžký a tak je ve všech třídách do zářijového programu práce zařazena adaptace. Děti si pomalu 
zvykají. Od slziček k úsměvům je malý krůček a děti jsou toho příkladem. Zkusme to jako oni, vždyť 
úsměv  je vzácný dar a nic nás nestojí.                                                                    

                                                                                                                 Alena Krausová, DiS. 



PŘÁTELÉ Z HOHENFELSU NAVŠTÍVILI BRDY 

  Když jsme s našimi občany 
v dubnu byli hosty na 
Wandertagu v Hohenfelsu, 
vyjádřili naši němečtí přátelé 
přání navštívit nově otevřenou 
CHKO Brdy. Trasu jsme 
plánovali již od začátku léta a 
termín byl stanoven na 17.září. 
Probíhaly četné mailové 
diskuse o podobě výletu a 
koncem července jsme si celou 
trasu cvičně prošli. Trasa vedla 
z Teslín přes Padrťské rybníky 
a Kolvín do Skořic.  Jelikož Hohenfelští vyjádřili obavu, že ne všichni jejich návštěvníci trasu ujdou, 
připravil Jirka Kantor náhradní variantu v Rožmitále pod Třemšínem.  
Počasí nám nakonec udělalo “čáru přes rozpočet“ a z nádherného babího léta přišel deštivý a chladný 
den. Nabídli jsme tedy našim přátelům, že všichni mohou absolvovat náhradní variantu do Rožmitálu. 
Setkání se uskutečnilo okolo desáté v Grilu Teslíny, kde proběhlo přivítání starostů, místostarostky a 
ostatních hostů, kteří se již pravidelně zúčastňují partnerských aktivit, a tak je setkání s nimi vždycky 
velmi příjemné. Nabídli jsme našim hostům malé občerstvení po dlouhé cestě, zároveň jsme se 
domluvili na rožmitálské variantě. Posezení bylo příjemné, povyprávěli jsme jim o tom, že se 
nacházejí v nejvýše položeném osídleném místě v Brdech, a prohlédli si turistické zajímavosti Teslín.  
 Po jedenácté jsme vyrazili do Rožmitálu, kde nás čekala prohlídka muzea. Podbrdské muzeum 
v Rožmitále je opravdu krásné a udělalo velký dojem i na naše hosty, stejně jako celý Rožmitál. 
Kromě muzea jsme navštívili také 
kostel Povýšení sv. Kříže ve Starém 
Rožmitále, kde Hohenfelští 
vyslechli poutavý výklad i krátký 
varhanní koncert. Po prohlídce 
kostela jsme společně odjeli do 
Skořic, kde měl být původní konec 
pěší trasy a kde byl připravený 
chutný oběd. Posezení ve skořické 
hospůdce bylo velmi příjemné, 
obsluha i jídlo byly perfektní a měli 
jsme dost času na diskuzi o našich 
dalších společných aktivitách. 
Starosta Hohenfelsu pan Bernhard 
Graf poděkoval strašickému 
starostovi panu Jiřímu Hahnerovi za velmi vřelé přijetí a nám ostatním za skvěle zorganizovaný 
program, na kterém měl zásluhu hlavně Jiří Kantor.  
Turisté z Hohenfelsu odjížděli s příjemnými, nevšedními zážitky a všichni se těšíme na další 
setkaní  v rámci našeho, troufám si říct, že dobře fungujícího, partnerství. 
                          Pavla Hrazdilová 
 

 



   Informace pro občany ve Strašicích 
Ing. František Nerad – člen zastupitelstva (Alternativa) 

 Ve středu 21.9.2016 se konalo 11. zasedání zastupitelstva. Ve čtvrtek  22.9.2016 se konala 
seznamovací schůzka se studií proveditelnosti Vodního díla Amerika. Tyto dvě akce pro mě spojuje 
jedna věc. Problémy současného vedení obce s poskytováním informací. Na zastupitelstvu jsme 

projednávali kontrolní zprávu z MV 
ČR, ve které se píše, že na obecním 
webu chybí některé informace. Pan 
starosta sice tvrdil, že „pouze o jednom 
problému“, já tvrdím, že tam chybí 
informací podstatně více.  Když jsem to 
řekl na zastupitelstvu, vznesla se proti 
tomu vlna nevole. Nicméně když jsem 
se zeptal, jak je možné, že kontrola 
z MV ČR na výkon samostatné 
působnosti, která se konala 23.5.2016 a 
zpráva o ní přišla na obec 15.6.2016 se 
projednává v radě obce až 7.9.2016 a 
kde tedy po celou tu dobu ta zpráva 
ležela a proč ji třeba Rada nepředala do 
Kontrolního výboru - bylo ticho. 
Přesněji zazněla dost primitivní 
výmluva, že se to nestihlo dát na 
zastupitelstvo v červnu. Rada to však 
v červnu projednat mohla, ale to 
bychom se o tom dozvěděli moc brzo! 
Když jsem upozornil na to, že třeba 
ČSSD má jako první bod svého 
volebního programu podepsaný 
místostarostkou Evou Buchovou slib 
„poskytování informací na webu i nad 
rámec zákona“ a za dva roky tam nedali 
jediné slovo – bylo ticho.  Mgr. 

Svoboda pak řekl, že se bude obecní web předělávat a že se to vše změní. No to dvouleté mlčení už 
změnit a napravit nelze. 
    Proč to píši? Jsme jako obec členy několika sdružení obcí s různými právními závazky a máme 
v těchto sdruženích své zvolené zástupce. Ti zástupci by měli dávat občanům a hlavně zastupitelům 
informace o jednáních v těchto sdruženích. Zprávy o tom, o čem se jednalo (nebo spíše o tom o čem se 
bude jednat) by měli znát podrobně zastupitelé a v podstatě uložit zástupcům obce v těchto orgánech 
pokyny jak mají hlasovat. No a když už to nedělají dopředu, měli by po těch jednáních neprodleně 
napsat zprávu o tom, o čem jednali a zdůvodnit proč hlasovali, jak hlasovali. Dohadoval jsem se se 
starostou o Valné hromadě VSR (Vodohospodářské sdružení Rokycanska) o zápisu z VH v roce 2015 
o neúčasti zvolené místostarostky na jediném jednání VH a on mi dělil, že nemám pravdu, protože 
Valné hromady byly ten rok 4 a ona se dvou zúčastnila. Jenže na webu je ten zápis z VH v roce 2015 
pouze jeden, takže jak má občan vědět, co se vlastně děje? Kde je slib ČSSD o zveřejňování informací 
nad rámec zákona? Je pravda, že ODS a ani ČSSD neměli ve svém volebním programu Otevřenou 
radnici. Ale skrývání zpráv (nebo spíše nezpracovávání zpráv pro občany a orgány obce) z takovýchto 
jednání není jen o Otevřené radnici. Je to i porušování zákona o obcích, o zneprůhledňování 
samosprávné činnosti radnice. Ale vrátím se k Vodnímu dílu Amerika. Obec Strašice je členem 
Svazku obcí Horní Berounka. Pan starosta Hahner byl nějakou dobu předsedou tohoto Sdružení a 
zprávy z jeho jednání nám zastupitelům moc nedával. Na tom jednání o Vodním díle Amerika však 
vyšla najevo jedna poměrně zásadní věc. Toto Sdružení vyjednávalo o Vodním díle Amerika už 
dlouhou dobu a zdá se, že dokonce iniciovalo vznik nějakého řešení povodní na Padrťském potoce.  

 



Záznam ze vstupního výrobního výboru konaného 8. 1. 2015 k akci: „Studie opatření na ochranu 
před negativními účinky povodní na území Svazku v povodí Klabavy“ 
účastníci: 
Obec Strašice - Jiří Hahner starosta 
Město Hrádek u Rokycan - Jaroslav Perlík starosta 
Obec Holoubkov - Ing. Lukáš Fišer starosta 
VRV, a.s. Ing. Jan Cihlář ředitel divize 02, Ing. Libor Pěkný divize 02 - oddělení říčních systémů 
Na jednání bylo diskutováno následující: 
Zástupci objednatele seznámili zhotovitele s problémy v dané lokalitě (z hlediska povodňového 
nebezpečí), účelem studie a požadavky na zpracování. 
Zhotovitel v krátkosti představil společnost VRV, a.s. 
Kontaktními osobami pro účely zpracování studie je starosta města Hrádek p. Perlík, starosta obce 
Strašice p. Hahner a starosta obce Holoubkov Ing. Fišer 
Zhotovitel provede v úvodní fázi studie především následující činnosti: 
Seznámí se s řešenou lokalitou a dostupnými podklady, 
Zahájí jednání se zástupci dotčených obcí, Vojenskými lesy a statky ČR, s.p., správci vodních toků 
a dalšími institucemi 
Zajistí si od výše uvedených subjektů relevantní podklady (studie, projekty, záměry…) 
Při doplnění návrhu opatření se zhotovitel bude soustředit především na oblast 
Vojenského újezdu Brdy – návrhy poldrů, technické opatření na výtoku z Padrťských rybníků a další. 
Objednatel zdůraznil, že není možné počítat s výstavbou poldru v lokalitě Amerika, z důvodu 
negativního stanoviska Ministerstva obrany. 
Objednatel zašle zhotoviteli seznam obcí, se kterými bude studie projednávána (proběhlo). 
Objednatel zajistí zhotoviteli povolení vjezdu do Vojenského újezdu Brdy. 
    
    Možná, že podobných zápisů a jednání bylo více – nicméně starosta na zastupitelstvu mlčí jako 
hrob. Jenže vzniklo CHKO, čas běží a ti, kteří pracují na projektech a stojí to peníze, to musejí nějak 
prodat. Žádná studie a žádný projekt se nedělají jen proto, aby byly, ale aby se použily. Ano, starosta 
může namítnout, že je naše blbost, že se o to nezajímáme. Já tvrdím, že je jeho povinnost nás o tom 
informovat a jak jsem napsal výše, ideální by bylo nás informovat před jednáním a ne až po něm. No a 
tak jsme se na tom večeru dozvěděli, že se kdesi něco zlomilo a obec Strašice najednou svoji podporu 
změnila na zásadní odpor proti tomuto vodnímu dílu. Do roku 2016 je obec Strašice prostřednictvím 
pana starosty dokonce „objednatelem“ té studie a od roku 2016 zásadním odpůrcem toho díla, které 
jsme si spoluobjednali. Povodí Vltavy s.p. se podivuje, obce na dolním toku Padrťského potoka 
/Dobřív, Hrádek, Rokycany a myslím že i někteří občané Strašic na Huti/ se obávají každého většího 
deště, cpou do protipovodňové ochrany peníze a jsou na obec Strašice docela dost naštvaní. 
V listopadu 2015 se dokonce obec Strašice zavázala, že dá poldr na Americe do svého Územního 
plánu. Zeptal jsem se na tom jednání, jestli bylo uvažováno o více variantách těch opatření. Ze své 
zkušenosti projektanta vím, že se mnohé věci dělají ve variantním řešení, aby si mohl objednatel 
vybrat. Sdělili mi, že ano, ale menší poldry umístěné více v lesích Brd jsou neefektivní a jediné 
efektivní dílo je Vodní dílo Amerika. No uvidíme, co se z toho vyvine. V každém případě se hlavně 
ukázalo, že někdo si ve Strašicích dělá, co chce, a když je z toho malér, otočí kabát a ani trochu se 
nestydí.   

 

Vykupujeme: veškerý železný šrot, železo litinu, měď, hliník, 
mosaz, zinek, olovo, nerez, kabely, elektronický odpad. Likvidace 
autovraků zdarma.  www. plzenskyskart 
 



Nejen v přírodě, ale i ve Společenském domě, v muzeu a jinde bylo v září pěkně horko  
RNDr. Martin Lang, Mgr. Tomáš Makaj 
 
A zas to máme tady! Prázdniny skončily a s nimi nám zamávalo na rozloučenou i vrcholné léto. 
Ačkoliv – zářijový týden tropických teplot nás přesvědčil, že ne absolutně. Bylo horko, v přeneseném 
slova smyslu i na některých akcích, zajišťovaných naším muzeem a knihovnou. 
V prvé řadě „pořádné horko“ způsobila prezentace Vodního díla Amerika. Zastupitelstvo a 
Rada obce Strašice uložila muzeu a knihovně zajistit státnímu podniku Povodí Vltavy možnost 
prezentace nadmíru kontroverzního projektu tzv. suchého poldru. Před nabité auditorium (cca 
80 osob) ve Společenském domě jej přijel do Strašic předvést pětičlenný tým Povodí Vltavy s. p., 
v čele s generálním ředitelem podniku RNDr. Petrem Kubalou. Bohužel, řada tvrzení a 
argumentů, jež jsme z úst představitelů firmy vyslechli, byla zavádějící, ba dokonce nepravdivá! 
V prvé řadě šlo o to, že Strašice zastoupené na jednáních o protipovodňové ochraně na 
Rokycansku starostou Jiřím 
Hahnerem byly prý od počátku pro 
řešení situace výstavbou hráze 
poldru. To je ovšem zcela účelová 
manipulace fakty! Klidn ě si 
řekněme, že lež. Strašice byly vždy 
pro protipovodňovou ochranu, resp. 
ochranu před negativním 
působením povodní. Avšak 
rozumným, krajinu ani životní 
prostředí nepoškozujícím způsobem. 
Což ovšem není stavba sypané 
hráze… Proti ní vystupoval 
strašický starosta od počátku. Jako 
zmanipulovaný lze pak chápat i 
jakýsi chronologický přehled 
projednávání projektu při různých 
příležitostech, jež nám zástupci 
Povodí přinášeli jako 
neoddiskutovatelný fakt. Nehledě na 
další údajné klady stavby, o nichž hovoříme níže. Konečně, při tvrzení pana generálního ředitele 
o tom, že Povodí Vltavy nemá vlastně žádný zájem na stavbě, že stavba nebude stát daňového 
poplatníka nic (proč by tedy měla být financovaná krajem či státem, že?), si účastník musel 
zaprosit: A teď tu mou! O Červené Karkulce…  
Tak tedy, Povodí nemá na stavbě žádný zájem. Hmm, hmm. Pročpak se tedy do Strašic obtěžoval 
kromě týmu podnikových expertů 
sám pan generální? Ještě více než 
předtím, se nyní vkrádá do mysli 
podezření, že právě teď, když 
přehradě na Berounce sklaplo, hledá 
si státní podnik pořádný „žvanec“ 
jako záplatu. Vždyť jde jen o necelou 
miliardu…   
  Po prezentaci projektu se rozvinula 
dlouhá, ale přitom věcná a 
kultivovaná diskuse nad problémy, 
které by projekt hlavně Strašicím, ale 
i okolním obcím a hlavně CHKO 
Brdy přinesl. Jako největší negativní 
stránky uvažované stavby se jeví střet 
s hlavní devizou CHKO, krajinným 
rázem Středních Brd. Velmi 



nepříznivě se může na krajině i vně CHKO podepsat těžba materiálu pro sypanou hráz a jeho doprava, 
poldr může stavbou regulovat pouze cca 20 % celkové rozlohy povodí Klabavy čili Padrťského 
potoka, stavba znamená konec pro velkou část populace kriticky ohroženého druhu, raka kamenáče, a 
zničení lokalit s výskytem dřípatky horské. Zkrátka, výčet negativ je velmi rozsáhlý a nelze jej vyvážit 
pozitivy případné stavby. Obec Strašice je připravena tomuto inženýrskému projektu zamezit všemi 
dostupnými prostředky, neboť již nyní je jasné, že protipovodňová opatření se stejným dopadem na 
ochranu majetku je možné provést šetrně k přírodě, pomocí rozlivů srážkové vody na horním toku 
řeky a úpravou hospodaření i ekologického managementu v oblasti. A ještě jeden zajímavý postřeh na 
závěr. Jediný, kdo veřejně zastával k přehradě poněkud smířlivý či lépe řečeno, nevyhraněný postoj, 
byl jeden jediný člen strašického Zastupitelstva. Pochopili-li pisatelé těchto řádků správně, pak asi 
z profesní solidarity.   
 Z prezentace byl pořízen kompletní zvukový záznam, který během několika dní naleznete na webu 
Muzea Středních Brd, www.muzeumstrasice.eu. 
 
  Další prací, při níž jsme se v září 
zapotili, byla příprava a tvorba nové 
expozice pro Dům NATURA 
v Příbrami, o níž jsme se letmo zmínili 
minule. Tvůrčí a realizační tým složený 
(abecedně) z R. Hanuše,  M. Langa, L. 
Laštovičkové, T. Makaje, R. Rottera a 
K. Urbanové Mojsejové zpracoval pro 
úplně nové brdské přírodovědné, 
společenskovědné a školicí zařízení 
dlouhodobou expozici Historie 
vojenského újezdu Brdy. Míněny jsou 
dějiny celého území bývalého VÚB, a 
tak jsme je pojali skutečně velkoryse, od 
časů neoproterozoika (před ca 700 mil. 
let) do úplného konce újezdu v r. 2015. Historii jsme „spasovali“ na 23 velkoplošných panelů 
s bohatou obrazovou i fotografickou dokumentací a přehlednými, stručnými texty. Převážná většina 

materiálů použitých na panelové kopie 
pocházela z dokumentace Muzea 
Středních Brd a archivu Brdské edice. 
Dvourozměrné exponáty jsme doplnili 
i o výpůjčku sbírkových 
trojrozměrných předmětů. Některé 
byly vůbec prvně vystavené, jako 
např. polní telefonní ústředna TÚ-1 či 
dva obrazy brdského malíře O. 
Hampla. Truhlářsky vyrobené 
konstrukce pro zavěšení panelů, jež 
podle návrhu L. Laštovičkové 
zajímavě člení rozsáhlý, plošně velmi 
atypický prostor tří sálů někdejší 
příbramské pojišťovny, byly 
nasvíceny pomocí světelných LED 
pásků. Pro zdůraznění charakteru 

expozice jsme využili maskovacích sítí i čistě dekorativních panelů s fotografiemi z brdské přírody. 
Expozice byla slavnostně zahájena vernisáží 20. září 2016 před polednem. Středočeského krajského 
hejtmana Ing. Miloše Peteru zastoupil při slavnostním přestřižení pásky jeho předchůdce ve funkci, 
MVDr. Josef Řihák za přítomnosti starosty Příbrami Ing. Jindřicha Vařeky a dalších významných 
hostí. Muzeum Středních Brd tak znovu prokázalo, že je schopné se svými externími spolupracovníky 
připravit v krátké době náročnou a zajímavou expozici ze své spádové oblasti a z dílčích výstupů 
svého regionálního výzkumu. Expozice navazuje na stálou výstavu CHKO Brdy, připravenou 



pracovníky AOPK ČR. Rýsuje se další dlouhodobá spolupráce se zadavatelem expozice, Ekologickým 
centrem Orlov na jiných zajímavých projektech spojených se Středními Brdy. 
  Muzeum Středních Brd již tradičně zastupovalo Obec Strašice na podzimním veletrhu cestovního 
ruchu ITEP 2016 Plzeň. Náš veletržní stánek byl rovněž tradičně řízen paní Renatou Převrátilovou, 
která přichystala řadu propagačních novinek. Strašice, Informační centrum i muzeum získaly touto 
pracovnicí muzea vytvořenou zcela novou sérii informačních letáků a též zajímavou mapu turistických 
i cyklistických tras podle harmonogramu do 
r. 2018. Však také byl strašický stánek 
doslova v permanentním obležení zvídavých 
návštěvníků, z nichž určitě nezanedbatelná 
část do obce zamíří na svých výletech. Již 
nyní, hlavně díky otevření CHKO Brdy, lze 
pozorovat oproti minulosti silný nárůst zájmu 
o naše muzeum, turistickou ubytovnu a 
Infocentrum. 
     V rámci tzv. Barokních dní uskutečnil M. 
Lang na pozvání ČSOP Radnice minisérii 
přednášek o barokních budovatelích Radnic, 
zejména Jakubu Augustonovi ml., Kiliánu 
Ignáci Dientzenhoferovi a Janu Blažeji 
Santinim – Aichlovi. Akce proběhla 
v důstojném prostředí radnické synagogy za 
zájmu kulturně orientované veřejnosti. Přednášky vynesly i kladnou odezvu v Rokycanském Deníku. 

Na okraj zmiňme ještě veřejnou 
prezentaci nové knížky pro malé i 
velké děti M. Langa, (Na týden) 
Pohádky z mirošovské zahrádky. 
Knížku, kterou líbezně ilustroval 
hořovický malíř Václav Šesták, 
pokřtila v mirošovské mateřince 
čtveřice kmotřiček, mezi nimiž 
nechyběla senátorka doc. Dr. Milada 
Emmerová, CSc. Pohádky zájemce 
obdrží v pokladně muzea i v Místní 
knihovně a vzhledem k tomu, že 
jejich náklad uhradilo Město Mirošov, 
je cena víceméně symbolická. 

 
  Závěrem nám dovolte popřát, aby i 
říjen přinesl pěkné pohodové dny, 
jako tomu bylo v měsíci minulém. 
Ale zapršet by konečně mohlo… 
Snad by se ještě ukázaly i houby. A 
bude-li počasí nevlídné? Nezoufejte a 
přijďte se pobavit i poučit do muzea! 
Abychom však nezapomněli: i na 
„Padrťáku“ u Ameriky je krásně. Za 
každého počasí. Zajděte si tam 
vycházkou a představte si tu 
štěrkohlinitou „krásu“, dvacet metrů 
vysokou a čtyři stovky metrů 
dlouhou. Ale což! Třeba na ní taky 
porostou hříbky, nebo aspoň jedovaté 
„bejčí koule“…    
            



Místní knihovna Strašice a Obec Strašice 

zvou na 

HRÁDECKÝ BIG BAND 
Koncert se uskuteční  

dne 15. října v 18 hodin 

ve Velkém sále Společenského domu Strašice. 

Na koncertě zazní známé swingové skladby 20. 

století. Přijďte si poslechnout tradiční velký 

swingový orchestr! 

Vstupné: dobrovolné 

 

Životní jubileum 

Krásného životního jubilea se dožívají 
manželé Libuše a Václav 
Studničkovi. Dne 29.9.2016 
oslavili 65 let společného života. 
K jejich kamenné svatbě jim přeje 
hlavně zdraví a životní elán celá 
rodina a za občany Strašic se připojuje 
starosta obce Jiří Hahner. 

 



Když turisté na Kočce spali aneb o starých turistických průvodcích 

Mgr. Tomáš Makaj 

   V druhé polovině 19. století dochází ke společenským změnám, které umožňují vznik celé řady 
vlasteneckých spolků.  Jedná se ve své podstatě o reakci na vznikající německé společenské 
organizace. Nás však zajímá především odezva na vznik tzv. „turnerských spolků“, která vyvolá u 
českých vlastenců reakci v podobě vzniku českého Sokola v roce 1862. Tímto počinem je dán i jeden 
ze základů českého turismu, který byl realizován dne 11. června 1888 založením Klubu českých 
turistů. Následující rok dochází k prvnímu značení turistických cest v Brdech, prozatím z Řevnic na 
Babku a Skalku. O dvacet let později je vyznačena první dálková trasa z Prahy přes Brdy na Šumavu 
(1912). Současně s rozvojem turismu vychází i celá řadu průvodců. Prvním průvodcem, který zmiňuje 
Brdy a oblast Podbrdska je Řivnáčův průvodce po království českém z roku 1882, který je spíše 
obecně zaměřenou publikací na celou tehdejší oblast českých zemí. Pro nás je však důležitý Kafkův 
ilustrovaný průvodce po království českém- Brda a Podbrdí, jenž vyšel od roku 1898 ve třech 
vydáních. V tomto průvodci se již objevuje celá řada informací o památkách i přírodních lokalitách 
středních Brd: „ V Strašicích bývalo několik tvrzí a hradů. Jedna z nich stávala v místech nynější fary 
při kostelíku sv. Vavřince; v údolí k Dobřívu nad mlýnem Melmatějem stávala tvrz zvaná Vimberk, 
třetí hrad pak stával na Lipovsku, pod nímž leží myslivna Amerika“. Jak vidno z ukázky přejímaly 
tehdejší průvodci 
informace z dostupných 
zdrojů, a neřešila se věcná 
správnost u jednotlivých 
lokalit. Příkladem, může 
být právě zmíněné 
Lipovsko (na vedlejší 
dobové pohlednici), které 
je zde zmíněno jako 
turistický cíl a vyšlo 
několikrát na mapách 
s označeným hradem.  
Velmi důležité je, že ve 
starých průvodcích jsou 
jmenovány památky tehdy doposud stojící.  Mezi nimi je uvedeno také několik hájoven (Borská 
myslivna či Baština). Zajímavé je, že již od roku 1907 se počítá s cykloturistou, pro nějž je vybírána 
trasa speciální : „Cyklista, jenž by jel již z Rokycan přes Strašice do sv. Dobrotivé, může i ze Svaté 
Dobrotivé na dobrou silnici k Panně Lídě …“. .  

 Mezi obecnými průvodci, vychází i čistě lokální záležitosti. Jmenujme kupříkladu průvodce 
Rokycanskem a Zbirovskem vydaným Klubem českých turistů v Rokycanech roku 1908. V něm jsou 
zmíněny důležité památky středních Brd, jakým je klášter ve sv. Dobrotivé, kostel sv. Vavřince, 
zámek Mirošov atd.  Pro nás je důležitá zmínka, která se již objevuje také v Kafkových průvodcích, že 
je k cestě využívána i část nedokončené Strausbergovi železnice. Další zajímavostí je informace o tzv. 
kostelíku na Teslinách. Z něj byly v té době patrné rozvaliny. O pár let později bychom nenašli po 
těchto rozvalinách žádné stopy. Pro turisty zcela jistě podrobnější byl tzv. Körbrův  průvodce po 
Čechách (1907)- autorem byl Antonín Kubišta, který již obsahuje podrobnější trasování turistických 
cest i podrobnější informace o památkách či zajímavých lokalitách. Jako výchozí místa jsou použity 
železniční zastávky při trase Praha- Plzeň.  



  Zajímavá situace nastává v polovině dvacátých let minulého století, kdy se vyhrocuje stav okolo 
vzniku dělostřelecké střelnice v Brdech. Opět je vydána celá řada podrobných i méně podrobných 
průvodců, vycházejících ze starších vydání. Své síly zmobilizuje klub československých turistů, který 
vydává v roce 1925 publikaci „Brdy jejich krásy, poklady a význam“. Zde je uvedena zajímavá stať 
Jaroslava Pacovského „Turistika v Brdech“.  Od roku 1928 vychází postupně sedmidílná Monografie 
Hořovicka a Berounska. Po oficiálním vyhlášení střelnice byl pak vydán zvláštní otisk Monografie 
věnující se turismu 
v Brdech (1931): „ 
„Brdsko – a týká se 
to hlavně vnitřních 
Brd- bylo vždy a 
jest doposud kraj 
málo od turistů 
navštěvovaný, 
kromě výjimek, ke 
kterým patří 
Karlštejn, Sv. Jan 
pod Skalou, 
Točník, Valdek, 
Padrť, Křivoklát a 
Zbiroh, také trochu 
Jince. Tato 
všechna, místa 
mimo Jince, hrad Valdek a Padrť, jsou položena mimo vlastní Brdy.“ Na stejné straně se lze i dočíst o 
rozdělení úseků Brd a jak byla oblast středních Brd vnímána: „ Vnitřní Brdy jsou krajina v obvodu 
Hořovice- Strašice- Padrť – Třemšín- Rožmitál- Příbram –Jince- Hořovice.“  

  Jak je patrno z citací, je jednou z nejvýznamnějších památek hrad Valdek. Ostatně o tom svědčí 
bohatý ikonografický materiál v podobě pohlednic a prospektů. Dále je hojně navštěvovaná obec 
Padrť, kde je obdivována část lidové 
architektury, která je využívána pro tzv. letní 
byty. Modernizace obce v průběhu třicátých let 
minulého století stírá kouzlo starých časů, ale i 
přesto zde zůstávají drobné sakrální památky- 
sv. Jan Nepomucký či kapličky, které dotvářejí 
kolorit vesnické architektury v malebném 
prostředí brdských lesů, jehož obdobu bychom 
dnes mohli najít kupříkladu v nedalekém 
Dobřívě. V té době přestávají vyhovovat 
turistům staré útulny v podobě bývalých 
strážních srubů a domků. Mezi ně patřila i 
útulna na vrchu Kočka  (na vedlejším snímku), 
jejíž základy jsou dodnes patrny. Na počátku 
třicátých let ji turisté přestali využívat a rokem 
1939 turismus v oblasti středních Brd v podstatě 
zaniká. 

 



Z dějin zahrádkářů ve Strašicích – 45 část 

Tento rok, asi je to dáno z hora, situace se opakuje co každé dva roky, tak i tento rok 2001 nebyl 
příznivý pro zahrádkáře. Úroda  jablek byla velmi malá  a co se urodilo, bylo napadeno škůdci. Opět 
řádila plíseň na rajčatech, okurkách a angreštech. Kdo chemicky neošetřoval, nedosáhl stabilních 
výnosů v požadované kvalitě. V moštárně se opět jen velmi málo zmoštovalo, příjem byl pouhých 
310,- Kč. Budova moštárny byla řádně zapsána do vlastnictví  na Katastrálním úřadu a je kromě 
pozemku majetkem ZO ČZS. Byl proveden nový rozvod elektřiny dle normy a opravena střecha spolu 
s výměnou okapů. Organizace měla 94 členů. Zemřeli př.Jaroslav Andrlík, Václav Benda,Jozef 
Tvrzník, Augustin Kováč, Vlasta Havlová, František Prajzler. Za nové členy byli přijati Anna 
Kováčová a pan Jarý z Cheznovic. Provedena přednáška př. Pivoňky „Nové poznatky v ovocnářství“. 
Ze zájezdů se uskutečnily na „Kubešova Soběslav“, do Lysé nad Labem  - „Květy“ a na zámek  Troja 
v Praze. ZO přispěla částkou 500,- Kč na obnovu Růžového sadu v Lidicích. Vyznamenání II.stupně 
od Republikové rady obdržel předseda Jan Vaněk. Čestné uznání od ÚR ČZS obdržel př.Václav 
Hájek, Čestné uznání od ZO ČZS obdrželi př. Feurisl Karel a př. Vančo Jan. Pamětní list obdrželi 
přátelé Ota Stupka, Zdeněk Karásek, Jiří Soukup a Karel Šlapák. V příštím pokračování se podíváme 
na roky 2002 a 2003. 

ČZS Hofman M. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

                                              Pozvánka na koncert…. 

Koncert skupiny Lucie revival  29.10.2016 ve 21 
hodin ve velkém sále Společenského domu ve 
Strašicích  



Setkání seniorů 
 
Dne 27.9.2016 uspořádala Komise pro občanské 
záležitosti obce Strašice ve spolupráci s obecním úřadem 
akci nazvanou Setkání seniorů. Připraven byl bohatý 
program se třemi přednáškami, které byly proloženy 
skvělým hudebním vystoupením kapely Cheznovanka. 
Akce se zúčastnilo téměř osmdesát občanů, pro které bylo 
připraveno pohoštění a propagační materiály vztahující se 
k předneseným tématům.  
První přednáška se týkala ochrany starších spoluobčanů 
před podvodníky, kteří zneužívají důvěry seniorů. 
S konkrétními případy, které se staly v našem okrese , ale 
i jinde v republice, vystoupila vedoucí obvodního 
oddělení PČR Hrádek npor. Mgr. Markéta Cafourková. 

K tématu se připojil také vedoucí strážník 
Obecní policie Strašice Ing. Luboš Frajt.  
Ředitelka Oblastní charity Rokycany Ing. Alena 
Drlíková seznámila přítomné s činností charity 
a pohovořila mimo jiné o možnostech 
souvisejících s péčí o starší občany.  
Poslední přednášky se ujal vedoucí 
Muzea  středních Brd ve Strašicích RNDr. 
Martin Lang, který seznámil občany slovem i 
krásnými fotografiemi s nově zřízenou 
Chráněnou krajinnou oblastí Brdy. 
Odměnou pro organizátory byla spokojenost 
všech přítomných seniorů.  
 

 


